
P r o t o  k 6 t nr XLVI/2017 
z obrad XLVI sesji Rady Miejskiej w Klodzku, 
ktbra odbyta sig w dniu 12 wrzelnia 2017r. 

w sali Rajc6w Urzqdu Miasta w Ktodzku 

Sesja rozpouela sie o godz. 12:OO. 

1. Otwarcie obrad XLVI sesjl Rady Miejskiej w Ktodzku. 
Otwarcia sesji dokonal Przewodniczqcy Rady Miejskiej w Klodzku Pan Tomasz fabskl m6wiqc: 
,,Otwieram obrady XLVI sesji Rady Miejskiej w Klodzku". 

2. Stwlerdzenle waino/ci sesji. 
Przewodniugy Rady Pan Tomasz ~absk i  stwierdzil, i i  w sesji uuestniczy 19 radnych 
w zwiqzku z tym wszystkie podejmowane decyzje bedq prawomocne. (Nleobecnl ria seM: radny 
p. R.  W6jclk oraz radny p. W.tyszklewlcz) 

3. Wyb6r sekretarza sesji. 
Na sekretarza sesji Przewodniczqcy Pan Tomasz tabski zaproponowat radnq Paniq Anetq 
Loslewlcz. Innych kandydatur nie zgbszono. Pani radna wyrazila zgoae. Poddano kandydature pod 
gtosowanie. 
Glosowanie: za - 19, pneCiw - 0, WSt!z~mJ/O sie - 0. (W gkmwanlu nle bra11 udzlalu nleobecni na sesjl: radny 
p. R. Wdjdk oraz radny p. W.tyszklewiu) 

Radna Pani Aneta toslewicz zostala powolana na sekre ta~a  obrad XLVI sesji Rady Miejskiej. 

4. Podjqcie uchwaly w sprawie udzielenia odpowiedzi na skargq kasacyjn~ wnieslonp 
przez Stowarzyszenie Handlowc6w i Przedsiebiorc6w Zismi Klodzkiej oraz Izbq 
Przemystowo-Handlowp Ziemi Ktodzkiej na postanowlenle Wojew6dzkiego Sqdu 
Admlnistracyjnego we Wrodawiu z dnia 2 czerwca 2017 roku w sprawie odrzucenia skargi 
Stowarzyszenia Handlowdw i Przedslgblorc6w Zleml Klodzkiej oraz Izby Pnemydowo- 
Handlowej Zlemi Klodzkiej na uchwalq Rady Miejskiej w Ktodzku z dnia 29 wrzdnia 2016 
roku nr XXX/231/2016 w przedmiocie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowanla - ~ 

pnestrzennego terenu wielkopowierzchniowego obiektu handlowego o powierzchni 
spnedazy powyiej 2000 m2 pdoionego w Ktodzku przy ul. Sp6ldzieluej I ul. Dusmlcki~, 
druk nr 354. (Zal. nr 1) 

Przewodniuqcy Rady Pan Tomasz ~abski :  Dzisiaj uplywa terrnin udzieienia odpowiedzi na zlotonq 
przez Stowarzyszenie Handiowc6w i Przedsiebiorc6w Ziemi Klodzkiej oraz Izbe Przemystowo- 
Handlowq Ziemi Klodzkiej skargc kasacyjnq. Projekt uchwaly zostal Pahstwu przekazany w formie 
papierowej. Mam nadzieje, i e  Patistwo zdqzyii sic z nirn zapoznat. Przewodniaqcy Rady wni6sl 
autopoprawkg do projektu uchwaty na druku nr 354. Poprawka dotyczy zalqcznika nr 1 do projektu 
uchwaty. Na drugiej stronie odpowiedzi na skargg kasacyjn$ w akapicie trzecim, ostatnie slowa 
brzmiq nastgpujqco: ,(...) co uprawnia/oby ich do skuteunego wniesienia skargi do Sqdu. " 
Powi nno bye: ,(...) co uprawnialob y ich do skutecznego wniesienia skargi do Wojewddzkiego Sqdu 
Admlnistracyjnego. " 

Glos zabral V-ce Przewodniczqcy Rady Pan Zdzistaw Duda: Panie Przewodniczqcy, Wysoka Rado, 
niestety musze byt  konsekwentny w swoim dzialaniu i nie bede dzisiaj bral udzialu w glosowaniu. 

Przewodniuqcy Rady Pan Tomasz kabski: Czyii Pan V-ce Przewodniuqcy Duda wytqua sig 
z glosowania nad tq uchwalq. Czy jeszae kt05 chce zabrat glos? 

Wos zabrat radny Pan Jacek Banecki: Przy poprzedniej skardze handiowcy podnosiii kwestie 
interesu prywatnego niektbrych radnych, w zwiqzku z tym u y  nie bytoby wskazane, abysmy sie 
w dniu dzisiejszym powstrzymaii od glosowania nad t q  uchwalq? Proszp o wyjainienie tej kwestii 
przez Pana Przewodniczqcego, aibo Pana mecenasa. 



Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz tabski przekazat glos Panu mecenasowi, poniewai mamy 
orzeczenie Sqdu Administracyjnego z I instancji, gdzie wszystko jest jasne i klarowne. 

Gbs zabral mecenas Pan Mateusz Cyma: l a  rozumiem, i e  ma Pan wqtpiiwosci. Z tego co parnletam 
- w tym poprzednirn glosowaniu w przedmiocie odpowiedzi na skarge Pahstwo brali udziat 
w glosowaniu? Zarzuty co do Paristwa obecnoici na gtosowaniu dotyczyty samej uchwaly. Przy 
skladaniu odpowiedzi na samq skarge do Wojew6dzkiego Sqdu Administracyjnego Paristwo brali 
udziat w glosowanlu nad t q  uchwatq. Tutaj te zarzuty nie majq, miejsca, bo my tutaj tyiko 
interesujemy sic zarzutami, ktbre zostaly wniesione w skardze kasacyjnej, a to czy Pahstwo powinni 
brat udzial w glosowaniu czy nie, nie ma tu j u i  tadnego znaczenia, poniewai my zajmujemy sie tym, 
czy w ogble te dwa podmioty, kt6re t q  uchwatg zaskarzyh/, mogty to zrobit, czy nie mogly tego 
zrobit. Wskazywalitmy w naszej odpowiedzi na skarge do WSA, t e  nie mieli tego interesu, nie mieli 
tej iegitymacji, zeby takq skargg ztotyt, S d  sle z nami zgodzil i skarge odrzucit z przyczyn 
formalnych. Przystugiwalo im prawo do wniesienia skargi kasacyjnej, z ktbrego skorzystali. My teraz 
sktadamy odpowiedi na skargg kasacyjnq, kt6ra tak naprawdg skupia sig wok61 ich lnteresu do 
wniesienia skargi do Wojewbdzkiego Sqdu Administracyjnego i niczym innym. Wydaje mi sip, i e  
skoro Paristwo brali udzial w ostatnim glosowaniu i nikt nie mial co do tego iadnych zastrzeteh, to 
teraz rnotemy bye konsekwentni i nie musicie sig Paristwo wytqczat z tego glosowania. 

Gbs zabrat Z-ca Burmistrza Miasta Pan Wieslaw Tracz: Prosze Pahstwa, istota samej skargi 
kasacyjnej odnosi sic w tym momencie tylko i wylqcznie do samego postanowienia Wojewodzklego 
Sqdu Admlnistracyjnego, czy bylo ono wydawane w zgodzie z prawem i a y  w spos6b obiektywny 
oraz wtalciwy odnosilo sie do poprzedniej sprawy, czy t e i  nie. Takie ma znaczenie sama skarga. 
Rozstrzygany jest w tym momencie tyiko i wylqcznie problem samej decyzji podejmowanej przez 
WSA. My tutaj stoimy na takim samym stanowisku jak wczetniej i ta nasza odpowiedf ma miet 
charakter tyiko i wytqcznie potwierdzeniem tego stanowiska, ktbre mialo miejsce wczetniej, i kt6re 
znalazlo swoje potwierdzenie w postanowieniu WSA. 

Glos zabral V-ce Przewodniczqcy Pan Zdzisbw Duda: Szanowni Paristwo, ieby bylo jasne. Bqdqc 
cztonkiem NSZZ ,,Soiidarnost" Kupc6w KIodzklch bralem czynny udziat, kiedy to pierwsze pismo 
powstawak, dlatego wylqczam sie z glosowania, bo nie moge glosowat an1 za jedn& ani za drugq 
stronq. 

Wipcej glosbw nie stwierdzono. 

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz tabski poddal pod glosowanie zgkszonq autopoprawkp do 
projektu uchwaly na druku nr 354. 

Gtosowanie: za - 18, przeciw - 0, wstrZymat0 sig - 0 ( w  g/osowanlu nle bra11 udzlahr nieobecnl na sesjl: radny 
p. R. Wdjdk omz radny p. W.tyszklewicz oraz mdny p. Z.Duda, ktdry wylguyl sle z p l o s ~ ~ a n l a )  
Autopoprawka zostal przyjeta. 

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz tabski poddal pod g+osowanle podjecie uchwaly w sprawie 
udzielenia odpowiedzi na skargg kasacyjnq wniesionq przez Stowarzyszenie Handlowcbw 
i Przedsigbiorcbw Zierni Klodzkiej oraz Izbe Przemystowo-Handlowq Ziemi Klodzkiej na postanowienle 
Wojewodzkiego Sqdu Administracyjnego we Wroclawiu z dnia 2 aerwca 2017 roku w sprawie 
odrzucenia skargi Stowarzyszenia Handlowcbw i Przedsigbiorcbw Zierni Klodzkiej oraz Izby 
Przemyslowo-Handiowej Ziemi Ktodzkiej na uchwalg Rady Miejskiej w Ktodzku z dnia 29 w ~ e t n i a  
2016 roku nr XXX/231/2016 w przedmiocie uchwaienia miejscowego pianu zagospodarowania 
przestrzennego terenu wieikopowierzchniowego obiektu handlowego o powierzchni sprzedaty 
powytej 2000 m2 pdotonego w Klodzku przy ui. Spoldzielczej i ul. Dusznickiej, dmk nr 354 wraz z 
przyjetq autopoprawkq. 

Glosowanie: za - 17, przeciw - 0, wstrzymato sic - 1 (w glosowanIu nle brali udzialu nleobecni na sesjl: radny 
p. R. Wdjclk oraz mdny p. W.tyszklewicz oraz radny p. Z.Duda, kt61-y wylquyl sle z glosowanla) 

Uchwata zostala podjeta i otrzymala nr XLVI/340/2017. (Zal. nr 2) 

5. Interpelacje i zapytania radnych. 

Do biura Rady nie wptynply interpelacje pisemne. Zapytali nie stwierdzono. 



6. Wnloskl i 05wiadczenia radnych. 

Gtos zabral radny Pan Lech Surbwka: Szanowni Palistwo, dwie sprawy z dnia wczorajszego nie 
Pozwolity mi dokohczyt mojej rnyili w sprawie Studium naszego rniasta Ktodzka - sp6fnienle 
zaproszonego goicia i fakt, i e  rniatern um6wionq na godzinc 13-tq wizyte iekarskq, diatego 
prosilbym, ieby rnoja dzisiejsza wypowiedi nie byla traktowana, ze nie miatern odwagi przy tyrn 
Panu powiedziet co rnyilg, tyiko po prostu nie zdqiylern. Jednoczeinie chce zaznaczyt, i e  nie 
chciatbyrn byt  hamuicowyrn, tyrn ktory badz~e wstrzyrnywal dalsze prace nad Studiurn, u y  nad 
nastepnym etapem naszego planu zagospodarowania przestrzennego, ale rnam wraienle, t e  to 
Studiurn, to bylo kopiuj-wkiej. Sarna rnyil, i e  na trzydziefci iat naprz6d jesteirny w stanle 
przewidziet, t e  rnieszkahcbw bcdzie wiecej lub rnniej ju t  jest niedoskonab i to, i e  nie wyznaayiiirny 
tadnych dodatkowych terenbw pod zabudowe przernyslowq, ani gospodarczq, bo niby to starczy. 
Druga sprawa. Prosze Pahstwa prosze pamigtat o tym, i e  na catym iwiecie wszystkie gaierie 
handlowe padajq. Dziesiat, pigtnaicie tat i padnie rbwniei nasza galeria i przydaloby sic, ieby 
w sqsiedztwie naszej galerii bylo kawatek zierni, na ktbrej motna by byto co i  jeszcze zainwestowat. 
Jak sle patrzylo na ten plan z g6ry, to a t  sie prosilo, ieby wzdtuz ui. Objazdowej polquyt ten teren 
gdzle bedzie market, gdzie zaczyna sig budownictwo z terenern tam gdzie jest ul. Pigkna. Chcialbym 
wyrainie podkreilit, t e  ten plan mi sig nie podoba i wyrainie nle stanowi on perspektywy. Tutaj tak 
zabiylisrny, t e  bedzierny jako rniasto Klodzko spadat, a za pare lat nie bedzie nas w og61e na maple 
iwiata, albo znajdzierny sie na liicie tych, na ktorych w og61e nle ma co patrzet i inwestowat. Stqd 
te moje dzisiejsze wystqpienie. Przepraszarn, i e  to nie byto wuoraj, a jest dzisiaj. Nie ma tutaj 
iadnych podtekstbw, tebym gdziei by4 uwieczniony i zrobit sobie karnpanie, ale to Studiurn mi sie 
nie podoba. Ze wszystkirni, z ktoryrni rozrnawialem, szczegoinie z tyrni rnlodyrni przedsiebiorcami, 
to oni rn6wia i e  glupie jest, jeteii nie ma na terenie miasta terenbw, na ktdrych rnogliby sie rozwijat. 
W rnornencie kiedy rozpoczynaliirny prace nad Studium, Pan ktbry byl z narni waoraj  obiecal, i e  
zostanie zorganizowane spotkanie z przedsigbiorcami z obszaru ul. Wyspiahskiego, aby 
podyskutowat, w jakim kierunku oni by sie tam chcieii rozwljat. Nie bylo zadnego spotkania. Przeszlo 
na zasadzie kopiuj-wkiej. Ja sle nie znarn na architekturze, w zwiqzku z tyrn najlepiej teby sig 
wypowiadaii fachowcy. Moje oduucie jest takie jak Pahstwu przedstawitern. 

Glos zabral radny Pan Stanistaw Ferenc: Panie Przewodniczqcy, Szanowna Rado, Panie Burmistnu, 
Szanowni Mieszkahcy Kbdzka. Chcialbyrn podzigkowat wszystkirn tyrn radnyrn, kt6rzy wczoraj braii 
udzial w spotkaniu w sprawie Strategii. Chcialem podziekowat Panu Przewodniaqcernu za wniesione 
w dniu wczorajszym sluszne uwagi i spostrzeienia, bo one narn wiele unaocznity co narn sle 
proponuje. Mogq tyiko stwierdzit, i e  to co mbwil Pan Lech Sur6wka odnoinie tego przyrostu 
mieszkahc6w1 to mote by t  r6tnie. Na dzie~i dzisiejszy jesteimy miastern gdzie ludnoit zanika i na 
to nie rnarny wptywu. To co sig dzisiaj dzieje w Poisce, a idqc ulicq nie trudno zauwaiyi, i e  ilost 
urodzeh na pewno wzroinie, szueg6inie patrzqc na mbdych ludzi. Z drugiej strony, drugi fakt, kt6ry 
stwierdzono i zauwaiono w Strategii - co naieiy uznat za plus - i e  jesteirny jedynyrn rniastern, ktbre 
posiada dwie twierdze, kt6re de facto nie rnajq ze sobq lqcznoici, tqcznika. Nie chce dzlslaj 
rozstrzygat czy kolejka linowa, czy ten szkiany most, ale jest niewqtpliwie potrzeba aby te dwie 
czqici polqczyt, poniewai to ozywi' wreszcie strone wschodniq Klodzka. Druga sprawa, 
uksztattowanie terenu bardzo komplikuje sprawg uktadu wschodniego tyrn bardziej, i e  rnarny tam 
wiele swoich dzialek, ale gdy one sq nieuzbrojone, niewlajciwie przygotowane, to oddajemy je za 
grosze, a moina by byto uzyskat wigcej, gdyby byly one uzbrojone. leszcze raz chcialbym 
podziekowat wszystkirn radnym, ktorzy przyszli i pochylili sig nad tyrn ternatern, bo to jest Studium. 
Przy Studiurn trzeba patrzet bardzo dokladnie, bo czasarni t e i  sarnernu rnoina sobie zatoiyt 
kaganiec. To nle jest taka prosta sprawa, i e  wytyczg droge - tak jak to wczoraj Pani z Wydzialu 
podniosla i bardzo stusznie - a poiniej wyjdzie, i e  k to i  stanie okoniem z prywatnych wlaicicieli 
i powle, t e  nie. Tak jak we Wroclawiu gdy budowano ulice Kr6lewskq, kt6ra miala bye 
ateropasmbwkq, a wyszta dwupasrnbwka z prostej przyuyny, cztowiek ktory pracowal wczeiniej 
w Urzgdzie Miasta wykupit dziatke, a potem zatqdat takiej horrendalnej kwoty, ze miasta rnusialo go 
bokiern orninqi i dzlsiaj tam na zachodzie Wroclawia sq korki z prostej przyayny, bo nie zostato 
w iatach siederndziesiqtych zreaiizowane, to co planowaii i kt06 to wykorzystal znajqc pian 
przestrzenny i wykupil dzialkg. Tak samo rnoze by6 tutaj. Z tyrni drogami tez bym sic wstrzymywal, 
bo droge, to my rnoiemy jak to sie rnowi, tutaj na miejscu, w trakcie trwania kadencji podjqt 



uchwatg, uchwalit plan przestrzenny, wszystko moina zmienit. Nie trwa to latami jak to  wszyscy 
wyolbrzymiajq. Jeszae raz dzigkuje wszystkim radnym, kt6rzy sie pochyliii nad tym problemem. 
Okdo pigtnastu lat temu powstat projekt zabudowy osiedia Dqbrbwki. Na Poiitechnice we Wroctawiu 
leiy praca dypiomowa. Nie jest tadnq tajemnicq, i e  wszystkie te budynki, kt6re powstab z wielkiej 
i malej ptyty pojdq prgdzej u y  pbiniej pod mlotek, to jest kwestia Igt aasu i to nie jest temat na 
dzisiaj, ale nie ukrywajmy, t e  stawiajqc te budynki m6wiono o pigtdziesigciu latach. Wiem, t e  bgdzie 
to minimum ok. stu lat stato i taka jest nasza rzeczywistoit. Nie jest tadnq tajemnicq, ze 
w Niemczech, w Berlinie takie budynki j u t  sic rozbiera. 

Glos zabrat Przewodniaqcy Rady Pan Tornasz iabsk i ,  kt6ry wyjaknit jaka byla idea wczorajszego 
spotkania: To spotkanie zostalo zorganizowane na proibg Wydzialu, ktdry chcial przedstawit jaki jest 
aktuainy stan prac nad Studium i przekazat Pahstwu radnym jakie sq zatoienia. Przy samej 
procedurze Studium jesteimy jeszcze grubo przed wytoieniem, wiec na pewno jeszae sporo uwag 
bgdzie moina w tyrn Studium uwzglgdnit. Za poirednictwem Pana Burmistrza przekatemy do 
Wydziatu zgloszone przez radnych uwagi. 

Gtos zabral Z-ca Burmistrza Pan Wieslaw T r a u :  Panie Przewodniaqcy, Szanowni Pahstwo. 
W uzupdnieniu do wypowiedzi Pana Przewodniczqcego, kt6ry zapoaqtkowal wyjainianle kwestli 
zwiqzanej z charakterem tego wczorajszego spotkania, ale chciatbym przypomnlet, Le piany 
przestrzenne motna zmieniat, je i l i  sq zgodne ze Studium, dlatego kluuowe sq sprawy zwiqzane 
z Pracami nad Studium kierunk6w zagospodarowania. Ogolny charakter tego Studium kierunkujqcy 
zmiany na przestrzenl nastepnych lat umotliwia p6iniej dopasowanie planow zagospodarowania 
przestrzennego do potrzeb. Studium ma zawsze charakter bardziej og61ny n i t  same plany 
zagospodarowania przestrzennego. Z ubolewaniem moge powiedziek, i e  nasze polskie przepisy sq 
dosyt skostniate jedli chodzi o kierunki zmian, jeieli chodzi o planowanie przestrzenne, poniewat tak 
jak Pahstwo tutaj wspomnieli, tak jak pianista Pahstwu wspornnial, planowanie na trzydziekcl lat 
niestety w warunkach dynamicznle zmieniajqcego sig Swiata w dzisiejszych czasach nie sprawdza 
sig, diatego zmiany pian6w zagospodarowania przestrzennego sq znaanie czgiciej n i i  Studium. 
Zmiany planbw zagospodarowania przestrzennego muszq miet charakter zgodny ze Studium. 
W zwiqzku z czym trzeba dobrze przemySlet to Studium, aby byla ta perspektywa ewentuainego 
p6tniejszego dopasowania pianow zgodnie z innymi potrzebami n i i  trzydziestoietnie. Plany czgsto 
dezaktualizujq sie ju t  po pigciu, dziesigciu latach i przychodzi czas ich zmlan, a wtedy czpsto okazuje 
sip, t e  nie moina wprowadzit zmian, kt6re nie byty przewidywane w Studium kierunk6w 
zagospodarowania przestrzennego. To jest etap prac, gdzie wszelkie Pahstwa uwagi takze te 
kluczowe np. zwiqzane z potrzebq wygospodarowania teren6w zwiqanych z zabudowq przemyslowq, 
jest jak najbardziej na miejscu. Z tym, i e  my musimy sobie zdawat sprawe z tego, ze ten system 
zmlan w naszym zagospodarowan~u przestrzennym og61nie mdwi o kraju, nie tylko 
o Ktodzku i jest dosyk skostniaw. Nie zawsze, w kazdym miejscu takie przeznaaenie teren6w jakie 
byimy chcieli moina wpisywat. W zwiqzku z czym, wszelkie Pahstwa uwagi sqwskazane. Ewentualne 
zmiany musimy wprowadzat wlasnie poprzez dyskusje, co motna, gdzie motna i u y  jest to 
rzeuywiscie potrzebne, czy nie. Po to sq te spotkania i tak jak Pan Przewodniaqcy powledziat - 
Studium, u y  p6iniej plany sq dokumentami, ktore uchwaia Rada. Najlepszym rozwiqzaniem jest to, 
jeteli panuje tu jak najwiekszy konsensus co do tego, ze przyjmujemy kierunek zmian, co do kt6rych 
wiemy, i e  mote trzydzieici iat perspektywy, to  za duzo, ale z drugiej strony wiemy, te  wyznaczamy 
pewne kierunki zmian, kt6re przynamniej przez te dziesigt, pigtnaicie nastepnych iat bgdq aktualne. 
Zanim Studium zostanie uchwalone, to ono musi przejft jeszue wieloetapowy proces konsultacyjny. 
Stqd wlaSnie tak dlugi proces pnyjmowania tych zmian. To co na dzieh dzisiejszy Pahstwu jest 
przedstawione, prosze nie przyjmowat jako dokument ostateuny. Tu jeszcze moterny wprowadzat 
zmiany. Te dokumenty podlegajq wytoteniu spotecznemu i dyskusji spotecznej. Tutaj wszelkie 
podrnioty funkcjonujqce na terenie Ktodzka majq zawsze jeszcze motliwoSt zglaszania ewentualnych 
zmian. My wtedy te uwagi uwzglgdniamy, bqdi  nie uwzgiedniamy. Ten proces Pahstwo Swietnie znajq 
z procesu uchwaiania rniejscowych planbw zagospodarowania przestrzennego. Te dyskusje nad 
samym Studium jeszcze nas czekajqi na pewno wiele z Pahstwa uwag, czy wiele z uwag mleszkahc6w 
ma motl iwoit uwzglgdnienia w tym przyszlym dokumencie zanim trafi ostatecznie pod obrady Rady. 
Proszg, aby traktowak to spotkanie jako etap dyskusji podczas kt6rej wypracujemy wsp6lnie 
rozwiqania najlepsze dla miasta. 



Glos zabral Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz tabski: Studiurn jest dokurnentern o duto mniejszej 
szczegbtowoici n i i  plany zagospodarowania przestrzennego i tutaj trzeba by6 na tyle ostrotnyrn, 
teby poprzez twarde zapisy w Studium nie zamknqt sobie drogi, ktbrq rnozna doprecyzowai 
w planach zagospodarowania przestrzennego. Mieliimy tu  takqsytuacjg np, z uiicqObjazdowq, gdzie 
w aktuainyrn Studiurn sq pewne ograniczenia dzialalnoici i nie rnotna tego doprecyzowat w planie 
zagospodarowania przestrzennego, a doskonale Parlstwo wiecie, i e  Przedsigbiorcy z ui. Objazdowej 
kiikukrotnie skladali wnioski o poszerzenie przeznauenia terenu. Tu jesteirny na daleklej drodze do 
finainego uchwalenia dokumentu i kazda uwaga bgdzie cenna. 

Glos zabral radny Pan Lech Sur6wka: Rozmawialern z osobarni, ktbre sig na tyrn znaja kt6rzy 
rnbwili, i e  bardzo istotnym jest to, aby te wszelkie uwagi jakie teraz chodzq narn po glowie zglaszat 
wtainle teraz. Pianista na podstawie tych naszych uwag i wniosk6w wypracuje sobie koncepag 
Studiurn i nasze uwagi nie bgdq skutkowat pbiniej negatywnyrn glosowaniern w rnornencie, kiedy 
ten dokument bgdzie j u t  gotowy. Lepiej teraz namieszat n i i  rnieszak w rnornencie, kledy ten 
dokurnent bgdzie j u i  gotowy, bo proces nam sig odwrbci i wydluiy sig o sto procent. 
Pan radny zadat pytanie: Kto i na jakiej podstawie zastawil slupkaml drogg, kt6rq przejgliirny od 
Spbldzielni Mieszkaniowej? 

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz iabskl: Wczoraj na spotkaniu Pani lwona z Wydzialu, bardzo 
skrupulatnie notowata wszystkie uwagi, ktbre sig pojawiah/. Uwagi radnego Surbwki i radnego 
Ferenca rbwniei przekaiemy, bo na tym etapie, kaida uwaga jest cenna. To czy zostanie 
uwzglgdniona czy nie, to ju t  jest inna sprawa. 

2-ca Burrnistna Miasta Pan Wieslaw Tracz odnoszqc sig do pytania radnego Lecha Sur6wki 
poinforrnowat, t e  musl to sprawdzit, poniewai nie ma wiedzy w tyrn ternacie. 

Gtos zabrat radny Pan Zbigniew Nowak: Panie Przewodniczqcy, Wysoka Rado. Te stupki, o ktbrych 
rn6wil Pan radny, to  zapewne te, ktore znajdujq sig pornigdzy ,Marwalernfl, a garaiarni, kt6re 
uniernotiiwiajq wjazd na t q  nowq drogg. Te stupki zostah/ postawlone jeszcze w6wuas jak ta droga 
byla przebudowywana i to nie dlatego, aby tam nie jefdzit ,,Marwalowin pod oknarni, bo ten kawatek 
ziemi rnigdzy tyrn zakladern, a garaiarni jest przez firmg wykupiony. Stupki te stojqtarn ze wzglgdbw 
bezpieczehstwa, diatego t e  w tej chwiii nie ma jeszcze tam takiego dobrego wjazdu I rntodziet, kt6ra 
jeidzi sarnochodarni bgdzie sig rozpgdzata, wjeidiala bez iadnej kontroii na tq now0 wybudowanq 
drogg, co bgdzie stwarzalo zagroienie. Sq one postawione tyiko ze wzglgdow bezpieczeristwa. Wiem, 
i e  osoby posiadajqce garate protestuj* bo muszq jeidzit na okoto, ale nlestety takie jest iycie. 

Radny Pan Lech Sur6wka: Co za roinica, czy wyjeidiajq tam, czy dziesigt metrbw dalej, nltej kolo 
sklepu rowerowego. Proszg zwrbcit uwage, czy to narn sig podoba czy nle, ta droga stata sig drogq 
lquqcqdrogg Objazdowa z drogq Wiosennq, Spbldzielczq i samochody jeidiq. Jeieli tam stojqstupki, 
to je id tq  rnigdzy garazarni, po drodze spbtdzielczej i wyjeidiajq kolo sklepu rowerowego. 

Radny Pan Zbigniew Nowak: Robiq to po prostu z lenistwa. 

Gtos zabral radny Pan Tomasz Karolczak: Panie Przewodniczqcy, Panie Burmistrzu, Szanowni 
Paristwo. Tutaj koiedzy poruszaii przede rnnq bardzo waine kwestie. Ja mole poruszg po raz kolejny 
mniej waznq kwestig I tutaj ukton w strong Pana Burrnistrza i Pani Skarbnik - bardzo proszg, teby 
z tyrn tenujqcym sprzgtern co i  zroblt, bo w tych warunkach nie da sig pracowak. Prosze 
o wyasygnowanie na ten cei kwoty, to nie bgdzie duty koszt. Robi sig narn tutaj z obrad ienada. 
(Z sali padla inforrnacja, ie do 15 w~egn ia  sa pnyjmowane wnioski do budtetu). Dobrze. Wpiszg 
to w rarnach swojego okrggu wyboraego. 

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz tabski: Nawiqzujqc do tego, co powiedzial radny Karoluak - bo 
t e i  mi zaczglo to chodzit po gtowie - proponujg nastepujqce rozwiqzanie. Zloig dzisiaj, jako 
Przewodniczqcy Rady, w irnieniu calej kady wniosek do budzetu na 2018 rok na zabezpieczenie 
irodkbw pod wyrniang nagtoinienia w sali Rajc6w. Proszg w tyrn rnornencie Pana Burmistrza i Paniq 
Skarbnik o uwzglgdnienie tego w projekcie budietu na 2018 rok, a pbiniej bgdg prosil Paristwa 
o przeglosowanie tego w budiecie. Mote tym sposobem po szesnastu iatach dorobimy sig nowego 
naglotnienia. 



Z-ca Burmistrza Miasta Klodzka Pan Wiestaw Tracz: OczywiScie popieram Pahstwa postulat. Ja t e i  
zawsze apeluje o to, abySmy to zmienili, ale jest tutaj jeden maty problem, gdyt ujpliimy to 
w projekcie, ktbry zostal ztoiony i czekamy na jego rozstrzygnigcle. Wtedy mielibySmy, motllwoSt 
pozyskania Srodkbw zewnetrznych na ten cel. MySlg, i e  tutaj rozstrzygnigcle nastwi szybko. 
Na wszelki wypadek moiemy to wpisat w budiet, tyle tylko, i e  to jest ujgte we wniosku tzw. ustugach 
dla administracji publiunej. Jeieli to przejdzie, to w tym momencie pozyskamy te Srodkl zewnetrzne, 
a ewentualnie tamte Srodki przeniesie sic na inny cel. Jak najbardziej popieram Paristwa. 

Glos zabrat radny Pan Stanistaw Ferenc: Panie Przewodniczqcy, Szanowna Rado, Panie Burmistnu, 
Szanowni Mieszkaricy Ktodzka. Wracam jeszue do wypowiedzi Pana Lecha Surbwki, gdzie jego 
wnioski i uwagi dowodzq jednoznacznie, t e  mieszkahcy ugsto sami wskazujq nam jakie sq potrzeby. 
Nie wiem ile tam tych slupk6w byimy nastawiali, to i tak znajdq innq droge I bedq objeidiaf. lei11 
chce sie wytyczyf Scieiki, to najpierw robi sig obchod, patrzy sig ktbredy chodzq ludzie i mniej wlgcej 
tam sig wytycza Scieiki. Wlele razy podnositem, i e  tutaj przy lekarzu rodzinnym, gdzie pracuje Pani 
doktor Brzostowiu - ile razy tam jestem, to lekarze i mieszkaricy pytajq dlauego nie wystgpuje 
o przejkcie dla pieszych przy te j  przychodni. Rozmawialem z ludimi z drog6wki. Policjanci jasno 
stwierdzili - 100 metrbw jest od jednego przejscia do drugiego. Wszystko jest moiliwe i zgodne 
z przepisami, aby tam moglo powstat przejicie. Za Burmistrza Szpytmy odpowiadani mi kr6tko - nic 
nie moiemy zroblt, bo jest to droga krajowa. Dzisiaj jest to droga powiatowa. Dzisiaj my do tej drogi 
doktadamy pieniqdze. Tam naprawdg z przejicia korzystatyby osoby chore i dzieci idqce do szkoty. 
Wychodimy naprzeciw mieszkaricom. Mam nadziejq, i e  poruszajqc ten ternat na sesji, te moje 
wnioski kt02 styszy, przyjmuje, czyta protokoty i obejdzie sip to bez tej biurokracji, bo w lnnym 
ukladzie bgde musiat wystqpit z petycjq popartq przez mieszkaric6w. Jeszcze raz podnoszg, z Policjl 
powledzieli, i e  nic nie st01 na przeszkodzie. Po drugie jest tam z gbry - t o  spowolni ruch. Wystawiajqc 
tam znak - przejkcie dla dzieci - bgdzie bezpieuniej. ladqc z gbry od strony Dusznlckiej samochody 
sig tam rozpedzajq. Ile raz na tym tuku dochodzito do wypadkbw. Teraz ta droga zostala poprawiona 
i znowu to zagroienie wzroknie. W innych miasta potrafiq zrobit przejicia co uterdz1eSci metr6w, 
a u nas sto metrbw, zgodnie z przepisami i nie rnoina. To byta kiedyS naturalna droga od ul. Floriana 
Szarego do ul. KoSciuszkl, gdzie by1 to tqcznik. W spos6b naturalny ten tqunik zostal prrerwany, bo 
droga KoSciuszki poszla do gory, ale ludzie jak chodzili tak dalej chodzq. Ze wzglgdu na 
bezpieczeristwo mieszkahcbw powinno to przejscie powstat. 

Gbs zabrat radny Pan Zbigniew Nowak: Panie Przewodniczqcy, Wysoka Rado, Panie Burmistrzu. 
Idqc tokiem rozumowanla Pana Przewodniuqcego, rbwniei chciatbym zloiyt  w imieniu calej Rady 
wniosek I mygig, i e  Rada mnle poprze - wniosek dotyczy wyremontowania pomieszczeh biura Rady. 
Ono rzeczywiScie jest brudne. Przyjmujemy tam mieszkaricbw naszego miasta, przyjmujemy goSci 
i przydatoby sic, aby takie reprezentacyjne pomieszczenie troche inauej wyglqdalo. Nie m6wig 
o zmianie mebli, m6wig o pomalowaniu Scian. 

Przewodniuqcy Rady Pan Tomasz fabski: Moze w uyn ie  spoleunym, to pomalujemy? 

Glos zabral radny Pan Tomasz Karolczak: Panie Przewodniczqcy, Wysoka Rado. Moie nawiqig 
jeszcze do wypowiedzi kolegi Zbigniewa. On troszeczkg malo, ale ja tak lubig szerokim frontem, 
szerokqfalq. Rozumiem, i e  biuro Rady, ale ostatnio miatem okazjg by6 w Czechach, poiecam bardzo 
restauracja ,,Kozi Chlivek". Powiem szczerze, i e  tutaj w miejscu, w kt6rym siedzimy, podejmujerny 
gokci, wyglqda troszeuke gorzej - proszg rozejrzet sig po Scianach. Sugerowalbym, aby tutaj t e i  
zrobit porzqdek. 

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz fabski: Szanowni Paristwo, tak naprawdg jak slg popatrrymy, 
to za chwllg bedziemy mieii jednq pozycjg. Wypowiedt Przewodniczqcego przenval radny Pan 
Tomasz Karoluak: Panie Przewodniczqcy, bgdziemy mieii oszczgdnoScl. Nie bgdziemy mieli 
inkubatora, to zainwestujmy to tutaj. 

Przewodniuqcy Rady Pan Tomasz fabski: lestesmy jedynq gminq Powiatu Ktodzkiego, ktbra nle 
ma wyremontowanej gWwnej siedziby wladz miasta. Tu jesteimy niechlubnym wyjqtklem, ale 
z drugiej strony gdybyfmy chcieli wyremontowat ktodzki Ratusz, to trzeba mieC SwiadomoSi, 
i e  zadanle inwestycyjne w roku albo w dwbch zamknglyby sig tylko i wylqcznle w remoncle tego 
obiektu. 



Glos zabrala radna Pani Lucyna Qwist: Oczywiicie popierarn kolegow, bo sala Rajcbw wyrnagataby 
renowacji, ale rozurnlern, t e  to jest w ogole obiekt, kt6ry wyrnaga renowacji jako zabytek. Bardzo 
mi sig podobaly dziatania podjgte w kierunku czeiciowego rernontu okien witraiowych i chciatarn 
zapytat a y  bgdzie to kontynuowane, bo nawet przy wejsciu, przy schodach sq tam takie okna, ktbre 
rnajq te t  range zabytku i dobrze, i e  przynajrnniej takie drobne porzqdkowe rzeuy sig dziejq. 

Z-ca Burrnistrza Miasta Ktodzka Pan Wieslaw Tracz: Moge sig z Paristwern jedynie zgodzit, 
natorniast problem polega na tyrn, i e  caty obiekt wyrnaga gruntownego rernontu i jak tutaj 
wchodzitern, to w zasadzie byty to pierwsze rnoje zdania, ktbre wyglaszalern po obejrzeniu oblektu, 
w tyrn rnornencle kiedy dowiadywatern sie o tyrn, i e  sq pewne wyrnogl przeclwpoiarowe, a wigc 
koniecznolt opracowania dokurnentacji. Oblekt Urzgdu rnieici sig w Ratuszu, ktbry jest budynkiern 
- ,,peretkq" i z b6lern s e r a  chodzi sig po tych korytarzach. Problerny polegajq gtbwnie na tym, t e  
celbw na terenie rniasta jest bardzo duto. Paristwo sarni sq tyrni, kt6rzy wystgpujq o to, i e  trzeba 
zrobit wiele rzeczy. Rernont zabytku, a zwtaszcza takiego jak nasz Ratusz, to jest kwestia pewnych 
konsekwencji, przyjgcia pewnego toku postepowania i twarde trzyrnanie sig tej linii. letel i  dzisiaj 
rzeczywilcie byirny podjgli takie decyzje, to rnusirny rniet tg iwiadornoit, i e  to jest proces, kt6r-y 
potrwa w granicach dwbch kadencji. Jak w kaidyrn przypadku, nie zaayna sig od wngtrza, tylko 
zaczyna sie od tego co jest na zewnqtrz - glbwnie od dachu i w naszyrn przypadku gl6wnie od wiety. 
leiel i  przechodzlrny dalej - instalacja elektryczna, instalacja inforrnatyczna. Musirny miet 
bwladornoit tego, i e  tutaj wszystk~e instalacje nadajq sic do wyrniany. Oczywiicle rnotna wejbt do 
sali i zrobit ten rernont, ale ten rernont powinien byt  najpierw przernyilany catolciowo, dlatego t e  
przeprowadzanie rernontu jednej sali czy dwbch rnusi bye kornpatybilne z tyrn, co sip pbiniej bgdzie 
dzialo dalej. Tu jedno rnusi pasowat do druglego, stad rnowilern o.pewnej konsekwencji. Jetell 
przyjgloby sie takie zasady, bo rnusirny zdawat sobie sprawg, i e  to nie jest tak do kohca jak tu Pan 
radny powiedziat, t e  rnieszkahcy narn wskazujq czego chcq. I tak i nle. Muslrny rniek iwladornoit, 
t e  za dziesigciorna rnieszkahcarni, ktbrzy r n b w i ~ ~  i e  naleiy to zrobit, przychodzi dzieslgciu 
rnleszkahcbw, ktbrzy rn6wiq - nie, tego w iadnyrn wypadku nie motna zrobit. W zwiqzku z tyrn 
wszystko zawsze trzeba wypoirodkowat. Tak jak Paristwo powiedzieli, faktycznie nasz Ratusz prgdzej 
czy pbiniej, w perspektywie dziesigciu lat, n~ezaleinie czy bgdzie sig to podobat tej wtadzy a y  nie, 
bgdzie tu  koniecznobt wejbcia z kapitalnyrn rernontern. Faktycznie, czas zaczqi j u t  waeiniej sprawy 
dokurnentacyjne, kt6re czgiciowo j u i  sq i oczywiicie naleiy dopasowywat to do koszt6w, ale tak 
jak ju t  rndwitern wczebnlej, to nle jest rernont taki, i e  potoiyrny sobie na dachu to co chcerny i to co 
bgdzie tahsze. Ten rernont bgdzie przebiegal pod nadzorern Konserwatora Zabytk6w I rnoterny byt  
pewni, t e  bgdzie tu  wszystko co najdroisze. Jeieli rnbwimy o takirn rernoncie kornpieksowyrn, to 
obawiarn sic, i e  ten rernont pochtonie dziesiqtki rnilionbw ztotych. Czy to bgdzle 15,20 czy 25 rnln. 
zl nie jestern w stanle na dzleh dzisiejsiy tego stwierdzlt. W perspektywie takiego zadtuienia jakie 
bylo, najpierw naleiato to zadtuienie zrnniejszyt, aby urnoil iw~t daisze inwestowanie dla rniasta. 
W dalszej perspektywle nalety pornyilet wtainie o samyrn centrurn, wr6cit do Ratusza, do sarnej 
Twierdzy. Tu rnoierny ladowat kaide pieniqdze, ale dlaaego rnowitern o tej konsekwencji, bo na 
pewno znajdq sip tacy, ktbrzy powiedzq - rernontujq sobie siedzibg, a ja nle rnarn drogl i czekarn na 
niq od dziesigciu lat. Stqd sig wzigta ta filozofia dziabnia, kt6ra doprowadzila do tego co jest. 
Rozurnlern, i e  pewne rzeczy faktycznie rnoina byto odktadat, ale powoli zbliiarny sig do tego czasu, 
kiedy rzeczywiicie pewnych rzeay odkladat ju t  nie rnotna. 

Przewodnlczqcy Rady Pan Tomasz fabski: Parnigtarn, ze b0dajie.w poprzedniej kadencjl, albo 
jeszcze wczelniej byt opracowany taki bardzo wstepny kosztorys rernontu budynku Ratusza i on 
zauynat slg na pozlornie 17 rnln. zt. To jest iwiadornoit o jakich plenlqdzach powlnnibmy rnyblet. 

Gbs zabral rady Pan Tomssz Karolczak: Panie Przewodniczqcy, Wysoka Rado, Panie Burmistrzu. 
Z tyrn szeroklrn frontern, to nie rnlabrn na rnyili, a i  tak szerokiego frontu. Chclatern zasugerowat 
poza wyrnianq instalacji naglainiajqcej lekkie odiwieienie tego pornieszaenia. Mialern tu bardziej 
na myill kiany, kt6re sq delikatnie rnbwiqc nie brudne, tylko ecru, ieby je troszeczkg zarnalowat na 
kolor troszeczkg jakniejszy, nie ruszajqc iadnych innych rzeczy. Myilg, t e  to nie sq duze koszty 
i rnoterny to zrobit w rniarg szybko. Musirny rniet SwiadornokC, t e  podejrnujerny tutaj gobci, 
honorujerny rnleszkahcbw. Troszeczkg to nie licuje z powagq tej sali. Dzigkuje bardzo. 



Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz iabsk i :  Pytanie czy tynk, kt6ry jest na Bcianach nie jest teL 
objety ochronq konserwatorskq? 

Z-ca Burmistma Miasta Klodzka Pan Wiesfaw Tracz potwierdzit, i e  wszystko musi by6 uzgodnione 
z Konserwatorern Zabytkbw. 

Glos zabrata Sekretarz Grniny Miejskiej Klodzko Pani Urszula Slezak-~ark lewicz:  Chcialern dodaC, 
i e  nawet te chwalone witraie, o ktbrych Patistwo tutaj m6wiliScie, to t e i  byt dlugi proces uzgodnienia 
u Konserwatora. Cab projekt renowacji jeBli chodzi o sekcje witrazy byt uzgadniany. Trwato to prawie 
p6t roku. To rnuszq by6 osoby, kt6re rnajq kwalifikacje uznane przez Konserwatora i tylko dzigki 
ternu, ze mamy osobe, ktora te kwalifikacje posiada taki plan napraw witraty stworzyta i byta 
zatmdniona w ramach prac interwencyjnych. Nawet wyb6r koloru do wnetrza poszuegblnych 
naszych pornieszueri musi by6 zatwierdzony przez Konserwatora, tqunie z tapetarni, kolorystykq, 
kiejern, kaida rzecz jest uzgadnlana. 

Glos zabrata radna Pani Zdzislawa G6rska: Ja tylko dopowiem, i e  z Konserwatorarni to jest dinie.  
Mialam z nimi do czynlenia, poniewai odnawialam pewnq rzecz - nie powiern gdzie - gdzie 
Konserwator Zabytkbw chcial 40 000 zt, natorniast przez pewnq osobg w uzgodnieniu 
z Konserwatorem zrobiliSmy to za 4 000 zt. I to sq wtasnie Konserwatorzy. 

Wiecej glos6w nie stwlerdzono. 

7. Sprawy rbtne. 

Przewodniaqcy Rady Pan Tomasz i a b s k l  przypomniat radnym, ze do 15 wrzeinia motna sktadat 
wnloski do projektu budietu na 2018 rok. 

8. Zakohczenie sesji  

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz tabsk i  zarnknqt obrady rn6wiqc: ,,Zarnykarn obrady XLVI sesj~ 
Rady Miejskiej w Klodzku". 

Zakohczenie sesji nastwilo o godz. 12:55 


